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فروش 7 ميليوني يك فيلم پس از يك سال اكران در »هنر و تجربه«
   وحيد مهري

در حال�ي ك�ه گ�روه س�ينمايي »هن�ر و تجرب�ه« بودج�ه 
خ�ود را كام�اً از س�ازمان س�ينمايي مي گي�رد، آم�ار 
ف�روش فيلم هاي اي�ن گ�روه چن�دان رضايتبخش نيس�ت. 
به گزارش »جوان« بنا به اطلاعات رس��يده در موردي عجيب بعد 
از گذش��ت نزديك به يكس��ال كه از اكران يك فيلم در گروه »هنر 
و تجربه« مي گ��ذرد، ميزان فروش بليت اين فيل��م به رقم ناچيز 7 
ميليون تومان رسيده است. اين در حالي است كه گروه هنر و تجربه 
براي اكران هر فيلم رقم 40 ميليون تومان از سازمان سينمايي بابت 
اكران ، تبليغات و اجاره سالن سينما پول مي گيرد.  البته كه برخلاف 
رويه اي كه نه تنها در ايران كه در سينماي دنيا وجود دارد و آن ارائه 
آمار فروش هفتگي است، اين گروه به دليل پايين بودن آمار فروش 
فيلم هايش هيچ آمار رسمي هفتگي از آثارش ارائه نمي كند و سعي 
مي كند با طولاني كردن زمان ارائه آمار فروش شرايطي را فراهم آورد 
كه ايراد بزرگ اين گروه كه كم مخاطب بودن است، پوشش داده شود.  
اين گروه سينمايي كه در ماه هاي اخير نتوانسته با ايجاد تسهيلات، 
اكران آثاري اغلب توقيفي كه مش��كل در درياف��ت پروانه نمايش 
سينمايي داشته اند، مشكل كمبود مخاطب خود را رفع كند، مدام 
كوشيده است با اكران دوباره آثار شناخته شده تر چهره هاي صاحبنام، 
براي خود اعتبار توليد كند.  شمّه اي از اين تلاش را در جريان اكران 
دوباره »ساكن طبقه وسط« اولين تجربه كارگرداني شهاب حسيني 
ديديم. در اكران مجدداين فيلم از سوي هنر و تجربه اي ها در دستور 
اكران قرار گرفته است تا ش��ايد موفقيت اخير شهاب حسيني در 
يك جشنواره اروپايي زمينه اي شود براي توجه بيشتر به اين گروه 
سينمايي،  اما متأس��فانه اين تلاش ها هم كمترين نتيجه اي نداده 

و آمار غيررس��مي كه از فروش آثار اين گروه به بيرون درز كرده به 
شدت نگران كننده است. آمار فروش اغلب فيلم هاي اين گروه اينقدر 
پايين است كه هزينه هاي تبليغات را هم پوشش نمي دهد، چراكه 
فراوان فيلم هايي در اين گروه يافت مي شوند كه فروش شان به 10 
ميليون هم نمي رسد؛ اين معنايي ندارد جز آنكه بخش عمده بودجه 
دولتي كه براي هر فيلم گرفته مي شود، تلف مي شود.  در شرايطي 
كه مديران س��ينمايي و به خصوص رئيس س��ازمان سينمايي در 
ماه هاي اخير بر كمبود سرانه هاي سينمايي تأكيد كرده اند و در يك 
نمونه كارگروه منزلت اجتماعي كه وظيفه اش كمك به بهبود اوضاع 
سينماگران نيازمند بوده به دليل نبود بودجه تقريباً معلق شده است، 
واقعاً اين بريز و بپاش ها براي يك گروه سينمايي ايزوله و كم مخاطب 
چه فايده اي دارد؟ اگر بنا به اكران آثار متفاوت است كه بهتر به نظر 
مي رسد اين آثار در كنار ساير آثار سينمايي روي پرده بروند تا عيار 
كيفي آنها توسط مخاطب مشخص ش��ود و گرنه خرج هزينه براي 
اكران آثاري كه در بيشتر از س��ه ماه، 10 ميليون هم عايدي ندارند 

سودش فقط به جيب كارمندان يك گروه خاص مي رود. 

 كميسيون فرهنگي 
در قبال ولنگاري فرهنگي مسئول است
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اس�تقبال بي رم�ق نمايندگان مجل�س دهم از 
كميس�يون فرهنگي ب�ا حضور چه�ار نماينده 
آغاز ش�د؛  چهار نفري كه س�ه نفر آنها اعضاي 
كميس�يون فرهنگي دوره نهم مجلس شوراي 
اس�امي بودند. با اعام حض�ور علي لاريجاني 
رئيس مجلس براي حضور در كميسيون فرهنگي 
و ورود نماينده بازمانده از ديگر كميس�يون ها 
تعداد اعضاي كميسيون به 12 نفر رسيده است. 
اين 12 نف�ر در س�ال اول مجلس قرار اس�ت بر 
اوضاع فرهنگي كش�ور نظارت داش�ته باشند. 
امروز و با نهايي ش��دن تعداد اعضاي كميسيون ها 
احتمال افزوده شدن به تعداد نماينده هاي حاضر در 
كميسيون فرهنگي نيز وجود دارد و نماينده هايي 
كه نتوانسته اند در ديگر كميسيون ها حضور داشته 
باشند با توفيق اجباري سر از كميسيون فرهنگي در 
بياورند. اين وضعيت نگراني هايي را در قبال مقوله 

فرهنگ به همراه داشته است. 
  اتيكت دار ها سراغ كميسيون نيامدند

در ميان نمايندگان دهمين دوره مجلس ش��وراي 
اس��لامي برخي از نماينده ها هس��تند ك��ه بنا به 
فعاليت هاي حرفه اي و شغلي داراي اتيكت فرهنگي 
هستند مانند مدير مس��ئولان چند روزنامه، افراد 
صاحب نظ��ر مس��ائل فرهنگي كه اغل��ب مواضع 
فرهنگي تندي نيز اتخاذ مي كنند و افرادي كه سابقه 
حضور در دس��تگاه هاي فرهنگ��ي را دارند، از بين 
اين افراد تنها چهره اي كه حاضر شد به كميسيون 
فرهنگي بيايد، علي لاريجاني رئيس مجلس بود كه 
سابقه رياست بر صداوسيما را دارد. مديران مسئول 
روزنامه هايي كه به مجلس راه پيدا كردند راه حضور 
در كميسيون هاي ديگر را در پي گرفته اند. الياس 
حضرتي مدير مس��ئول روزنامه اعتماد، مصطفي 
كواكبيان مدير مس��ئول روزنامه مردمس��الاري و 
محمد علي وكيل��ي مدير مس��ئول روزنامه ابتكار 

سه مدير مس��ئولي هس��تند كه دغدغه حضور در 
كميسيون هاي اقتصادي براي شان مهم تر از حضور 
در كميس��يون فرهنگي بود. اين درحالي است كه 
مطبوعات و رس��انه ها بخش مهم��ي از موضوعات 
فرهنگي و چالش ه��اي حوزه فرهن��گ را به خود 
اختصاص مي دهند و مي ش��د با استفاده از حضور 
اين افراد در كميس��يون نس��بت به رفع مشكلات 
حوزه رسانه اميد داشت. حضور نيافتن افراد رسانه  
در كميسيون فرهنگي حتي دغدغه حرفه اي آنها را 

نيز تحت الشعاع قرار مي دهد. 
  كميسيون فرهنگي و راه پيش رو

كميسيون فرهنگي با تيمي از افرادي كه به اجبار 
سر از اين كميسيون در آورده اند تشكيل شده است 
و مسئوليت نظارت بر مس��ائل فرهنگي را بر عهده 
خواهد گرفت. براي روشن شدن اهميت كميسيون 
فرهنگي براي كس��اني كه از س��ر ناچ��اري و نبود 
جاي خالي در كميسيون هاي ديگر مجلس به اين 
كميسيون آمده اند و درك بهتر جايگاه كميسيون 
فرهنگي ب��راي افرادي ك��ه هنوز ب��ه وظايف اين 
كميسيون آگاه نيستند، از دو تن از فعالان فرهنگي 
خواسته ايم نظرش��ان را درباره اهميت كميسيون 
فرهنگي، وظايف اين كميسيون و رويكرد فرهنگي 

مجلس در اختيار »جوان« قرار دهند. 
  رئيس كميس�يون فرهنگي خ�ود را براي 

جهاد آماده كند
حميد رضا مقدم فر، مش��اور رس��انه اي فرمانده  كل 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامي و فعال رسانه: همان 
گونه كه مجلس ش��وراي اس��لامي نقش ريل گذار 
مسير اجرايي كشور را دارد، كميسيون فرهنگي نيز 
در موضوع فرهنگ نقش ريل گذار را دارد كه وظيفه 
و نقش بسيار مهمي به شمار مي رود. اين نقش مهم 
و تعيين كننده در شرايط كنوني كه فضاي فرهنگي 
در كش��ور كه مقام معظم رهب��ري از آن به عنوان 

ولنگاري فرهنگي ياد كرده اند، اهميتش بيشتر شده 
و كميسيون فرهنگي مي تواند با ريل گذاري مناسب 
كشور را از ولنگاري فرهنگي نجات  دهد.  نقش آفريني 
و عملكرد كميسيون فرهنگي بسته به اعضا و رئيس 
آن كميسيون اس��ت. اعضا و رئيس كميسيون بايد 
فرهنگ شناس و دشمن شناس باشند و عرصه جنگ 
نرم را درك و حس كرده باشند و در درجه بعد اهتمام 
و عزم و همت براي جهاد فرهنگي داش��ته باش��د. 
امروز مقام معظم رهبري از جهاد فرهنگي به عنوان 
جهاد اكبر نام مي برند و مسئول كميسيون فرهنگي 
مجلس بايد خود را براي يك جه��اد همه جانبه در 
عرصه فرهن��گ آماده كند.  باي��د در انتخاب رئيس 
كميسيون فرهنگي مجلس به اين ويژگي ها توجه 
شود. الحمدلله اعضايي در كميسيون فرهنگي وجود 
دارند كه در دوره قبل مجلس نيز در اين كميسيون 
حضور داشته و فعاليت خوبي داشته اند و نشان داده اند 
كه مي توانن��د در اين دوره نيز نق��ش تعيين كننده 
داشته باشند، كساني كه هم اسلام شناس هستند، 
هم فرهنگ شناس و نشان داد ه اند كه دغدغه و اهتمام 
مسائل فرهنگي را دارند. اين افراد گزينه هاي خوبي 

براي رياست بر كميسيون فرهنگي هستند. 
  ن�گاه كميس�يون فرهنگ�ي به پيوس�ت 

فرهنگي
جواد جباري، مدير عام��ل بنياد فرهنگي روايت: با 
توجه به نقش بسيار مهم مجلس شوراي اسلامي در 
جهتگيري هاي مختلف سياسي، اقتصادي، فرهنگي 
و اجتماعي كش��ور به طور ع��ام و نقش تخصصي 
كميس��يون فرهنگي مجلس در بهب��ود وضعيت 
فرهنگ در كشور به طور خاص، در نتيجه با توجه 
به آغاز به كار دور جدي��دي از فعاليت هاي مجلس 
محترم انتظار مي رود تا اعضاي اين كميس��يون با 
ارتباط نزديك با دس��تگاه هاي فرهنگي و هنري و 
هنرمندان و انديش��مندان از نزديك با دغدغه ها و 
چالش هاي اين بخش آشنا شده و پس از همفكري و 
چاره انديشي مشترك، دست در دست يكديگر براي 
بهبود امور فرهنگي در كش��ور گام بردارند.  در اين 
ميان انتظار مي رود با توجه به دغدغه مقام معظم 
رهبري درباره اوضاع فرهنگي كشور كه از آن تحت 
عنوان ولنگاري فرهنگي نام بردند، اين كميسيون به 
شكلي ويژه رفع اين نگراني را كه نگراني هنرمندان 
متعهد و اهالي فرهنگ و جامعه نيز است، در دستور 
كار قرار داده تا ش��اهد پويايي و تأثيرگذاري مثبت 
فرهنگ در سطوح گوناگون جامعه باشيم. همچنين 
ضروري است تا اين كميسيون، پيگيري و نظارت 
لازم را در خصوص دارا بودن پيوست فرهنگي براي 
تمامي مصوبات اقتصادي،  سياسي و اجتماعي انجام 
دهد تا هر اقدام مهمي در كشور با نگاهي فرهنگي 

به پيش رود.

 پشت درمانده های كميسيون هاي ديگر
 وارد فرهنگ شدند

كميسيون فرهنگي مجلس يكي از مظلوم ترين كميسيون هاي 
مجلس است، همان طور كه مقوله فرهنگ هم در جامعه ما مظلوم 
است. وضعيتي كه اكنون در كميسيون فرهنگي مجلس به وجود 
آمده در دوره قبلي مجلس نيز رخ داد اما امسال ريزش آن بيشتر 
ش��د و به چهار نفر داوطلب حضور در كميس��يون رسيد. اين به 
خاطر آن است كه حضور در كميسيون فرهنگي منافعي ندارد، 
يعني نه منفعت اقتصادي دارد و نه سفر خارجي آنچناني و نه به 
آن توجه كافي مي شود. نه مي شود در قبال مسائل فرهنگي بده 
و بستاني داشت و شرايطي را ايجاد كرد و مجوز خاصي را گرفت 
به همين دليل چندان استقبالي از اين كميسيون نمي شود. بنابر 
اين، كساني كه در كميسيون فرهنگي حضور مي يابند در واقع در 
حال مجاهدت هستند و اين مجاهدت بسيار مشهور است. بايد از 
همه كساني كه در دوره گذشته مجلس نيز در كميسيون فرهنگي 
حضور داشتند، تشكر كرد، اما اين دليلي نمي شود كه نسبت به 
شرايط موجود فرهنگي نقد نداشته باشيم. بي توجهي جدي به 
مس��ائل فرهنگي از س��وي دولت و مجلس را در طول سال هاي 
متمادي شاهد بوديم. ش��ايد دولت و مجلس مسائل فرهنگي را 
رصد مي كردند، اما اتفاقي نمي افتاد. با اينكه شكل گيري انقلاب 
اسلامي برپايه مسائل فرهنگي بوده و انقلاب ما انقلابي فرهنگي 
است، اما بي توجهي به مسئله فرهنگ در مجلس جديد مشهودتر 
است، به طوري كه حتي علاقه اي به حضور در كميسيون فرهنگي 
ندارند چه برس��د كه دغدغه فرهنگ داشته باشند. پس ما شايد 
بدترين دوره مسائل فرهنگي را در اين دوره داشته باشيم. مجلس 
دو وظيفه مهم قانونگذاري و نظارت بر حسن اجراي قانون را دارد. 
در مجلس دهم نياز داريم در عرصه فرهنگ تعداد زيادي قوانين 
جديد تصويب شود و برخي از قوانين نياز به اصلاح دارند. مانند 
قانون كپي رايت و حق مؤلف كه از نيازهاي اساس��ي هنرمندان 
است. كميسيون فرهنگي صرفاً نبايد به مسائل سلبي نيز بپردازد، 
بس��ياري از موارد ايجابي هس��ت كه نيازمند ورود كميس��يون 
فرهنگي است. بايد حوزه فرهنگ را رصد و مشكلات را شناسايي 

كنند تا با وضع قوانين مشكلات اين حوزه رفع شود. 
كميس��يون فرهنگي بايد از حضور چهره هاي فرهنگي به عنوان 
مش��اور بهره بگيرد و تش��كيل كميته هاي تخصص��ي در عرصه 
فرهنگ و هنر مي تواند از راهكارهاي مؤثر در كميسيون فرهنگي 
باشد. قرار نيست همه اعضاي كميسيون فرهنگي متخصص امور 
فرهنگي باشند، اما اگر چهره هاي ش��اخص فرهنگي و نخبگان 
فرهنگي را دعوت كنند و در كميته هاي تخصصي مانند سينما، 
تئاتر و  نشريات از حضور آنها استفاده كنند و جمع بندي اهل فن 
درباره موضوعات را به دس��ت آورند، قطعاً مي توانند تصميمات 
بهتري اتخاذ كنند. ديدار با نخبگان و جلسه با اهل علم و فرهنگ 
مي تواند راهكار ديگري باشد. نبايد در كميسيون فرهنگي نگاه 
سياس��ي حاكم باش��د، بلكه نيازمند نگاه انقلابي در كميسيون 
فرهنگي هستيم. مسائل سياس��ي و جناح بندي ها باعث قرباني 
شدن فرهنگ مي ش��ود. بس��ياري از نخبگان فرهنگي به دليل 
اينكه برچسب سياسي خورده اند، توسط جناح هاي سياسي كنار 
گذاشته مي شوند و همين باعث مي شود كه فرهنگ در كشورمان 
رش��د پيدا نكند و افراد كوچك ب��دون تخص��ص در مهم ترين 

پست هاي فرهنگي قرار مي گيرند. 
كميسيون فرهنگي بايد رصد و برخورد به موقع با مسائل حوزه 
فرهنگ داشته باشد و با تخطي هاي دستگاه هاي فرهنگي به موقع 
برخورد كند نه اينكه وقتي آب از سر گذشت، تازه به فكر بررسي 
موضوع بيفتد.  كميس��يون فرهنگي وظيفه دارد كم كاري هاي 
دستگاه هاي فرهنگي را پيگيري كند. فرهنگ شايد در دولت قبل 
جزو اولويت ها نبود، اما در اين دولت جزو مسائل آخر قرار گرفته 
است. اين كار كميسيون فرهنگي را سخت تر مي كند، زيرا با دولتي 

روبه رو شده است كه اصلًا دغدغه فرهنگي ندارد. 
حضور چهره هاي انقلابي و انقلاب��ي عمل كردن، با بصيرت بودن 
نس��بت به اتفاقات فرهنگي و تنها دغدغه فرهنگ را داشتن جزو 
شاخصه هاي رئيس كميسيون فرهنگي باشد. شخصي كه هزاران 
مس��ئوليت ديگر را دارد نمي تواند رئيس خوبي براي كميسيون 
فرهنگي باشد و براي اين كميس��يون وقت كافي و وافي بگذارد. 
كميسيون نيازمند ش��خصي علاقه مند داراي شناخت است و در 
اين وضعيت خطير به دنبال حل و فصل مس��ائل باشد.  معتقدم 
كميسيون فرهنگي در دوره هاي قبل در ولنگاري فرهنگي مسئول 
اس��ت و بايد پاس��خگو باش��د. وقتي حضرت آقا درباره ولنگاري 
فرهنگي مي گويند، اين ولنگاري كه يك ساله به وجود نيامده است 
و محصول سال هاي متمادي است. كميسيون فرهنگي بايد نسبت 
به نقشش در ولنگاري فرهنگي مسئول باشد و به مردم پاسخ دهد. 
كميسيون فرهنگي بايد نس��بت به خوراك ناسالمي كه سال ها 
در جامعه عرضه مي ش��د، پيگيري و رصد مي كرده است. سكوت 
و تسامح و تساهل در س��ال هاي گذشته باعث شده تا به وضعيت 
كنوني برسيم.  مردم حق دارند از كميسيون فرهنگي مطالبه داشته 
باشند و بخواهند كه قاطعانه، قوي و محكم در راستاي آرمان هاي 
انقلاب گام بردارد و نگ��ذارد نفوذ فرهنگي دش��من بيش از اين 
دامنگير خانواده ها شود. كميسيون فرهنگي از نقد نترسد، خود را 
در معرض نقد قرار دهد و بداند كه نقد ها در راستاي كمك به انجام 
فعاليت هاي كميسيون است. كميسيون فرهنگي كه مسئوليت 
نقد فرهنگي را دارد نبايد خود را از نقد مستثني بداند. متأسفانه در 
كشور ما از من كه كار فرهنگي مي كنم تا كميسيون فرهنگي كه 
وظيفه نظارت دارد و شوراي عالي انقلاب فرهنگي و دستگاه هاي 
مختلف كه در حوزه فرهنگ فعاليت دارند بايد پاسخگوي عملكرد 
خود باشند. اگر نسبت به اين وضع بي توجهي شود از كميسيون 
فرهنگي تنها يك نام باقي خواهد ماند و كميسيوني جدي شناخته 
نمي شود. مگر اينكه دوستان جدي وارد شوند و انقلابي عمل كنند 

و ترسي هم از فضاسازي ها نداشته باشند. 
تهيه كننده س�ينما و دبير جش�نواره بي�ن المللي فيلم 

مقاومت

سه سينما در شهرهاي تبريز، همدان و گرگان در حالي به 
سينماهاي نمايش دهنده »ايستاده در غبار« اضافه شده اند 
كه هشتگ مربوط به اين فيلم باعث شده است مخاطبان 
بيش�تري از ش�هرهاي مختلف، پيگير اكران آن باشند. 
سينماهاي »29 بهمن« ش��هر تبريز، »قدس« همدان و »عصر 
جديد« در گرگان، اكران فيلم سينمايي »ايستاده در غبار« را آغاز 
كرده اند.  همچنين در هفته گذشته، سازندگان »ايستاده در غبار« 
از تماشاگران فيلم درخواست كردند كه حس خود را در شبكه هاي 
اجتماعي به خصوص اينستاگرام با هشتگ »#ايستاده_در_غبار« 
به اش��تراك بگذارند كه تاكنون علاوه بر بسياري از سينماگران، 
تعداد قابل توجهي از علاقه مندان س��ينما و مخاطبان نيز به اين 
هشتگ پيوس��ته اند و نظرات خود را درباره فيلم با دوستان شان 
به اشتراك گذاش��ته اند.  تاكنون بيش از هزار و 500 نفر به اين 

هشتگ پيوسته اند. 

 اكران »ايستاده در غبار« 
در 3شهر آغاز شد

    خبر

كركره بازيگران جديد در تلويزيون حسابي پايين است

»برادر« ببينيم يا »كيميا«؟!

دغدغه هاي ضعيف فرهنگي در مجلس دهم

  محسن غامي)قلعه سيدي(
س��ريال هاي اين ش��ب هاي ماه رمضان مثل س��ال هاي قبل 
نيس��تند نه با خودش��ان مي توانند رقابت كنند و نه با فوتبال 
يورو و برخي برنامه هاي روتين ماه مبارك مثل »ماه عس��ل« 

و غيره.
ماه رمضان است و تلويزيون و سريال هايش؛ اينكه مردم پاي 
ثابت تلويزيون در ش��ب هاي ماه رمضان هس��تند از فوتبال 
اروپايي گرفته تا ويژه تر يعني سريال هاي »برادر« و »پادري«. 
بالاخره امسال اگرچه فوتبال بين ها شبكه 3 را قرق كرده اند، 
ولي چشم اميد مردم به سريال هايي هست كه انگاري امسال 

استارت خوبي در جذابيت، ندارند.
فعلًا زود اس��ت كه دس��ت ببريم و نقدمان را روي سر اين دو 
تا س��ريال خراب كنيم! پس مي ماند ب��راي روزهاي آخر ماه 
رمضان كه به قولي اين دو تا س��ريال از گِل درآمده باش��ند و 
بفهميم كه چند مرده حلاجند، اما يك نكته نچسب در مورد 
هر دوتا مجموعه توي ذوق مي زند و آن هم بازيگران بيش از 
اندازه تكراري اينهاست. شايد نشود به »پادري« ايراد گرفت به 
هرحال قصه دوم همان مجموعه »دودكش« است كه خيلي 
نمي شود دست توي شاكله بازيگران اصلي اش برد جز با تكاني 
كه احياناً به قصه بدهيم. ايده پردازي مي خواهد و خلاقيت كه 
دست نويسنده را مي بوسد كه با چندتا ترفند و خرده داستان، 

چهره هاي جديد به كارش اضافه كند.
اين را در نظ��ر بگيريم كه س��ريال وار ك��ردن مجموعه هاي 
تلويزيون براي سيماي ما اتفاق نويي نيست، ولي هر داستاني 
كشش ندارد. تك و توكي جذاب مي مانند، شايد نمونه موفقش 
»پايتخت« باش��د و بعدتر »دردس��رهاي عظي��م« كه البته 
همچنان اينها را توي آب نمك خوابانده اند تا بلكه سري هاي 
ديگرش نيز ساخته شود. ولي بعيد مي دانم كار اين شب هاي 
رمضان كه »پادري« باشد خيلي بتواند جاذبه آنچناني براي 

بعدها داشته باشد.
به اصل قضيه بپردازيم و داس��تان بازيگران هميشگي سيما. 
نمونه بد ماجرا به گمانم همين »برادر« اس��ت كه جواد افشار 
روي آنتن شبكه 2 برده است؛ كسي اگر خبر از ماجرا نداشته 
باش��د به ياد س��ريال »كيميا« مي افتد. مث��ل اينكه دو قصه 
متفاوت را به يك گروه فيلمسازي داده باشي كه نقش ها را بين 
هم تخس كنيد و دوتا را باهم بسازيد. كم مانده اين وسط سر 

وكله مهدي پاكدل و مهراوه شريفي نيا نيز پيدا شود!
قصه اين مجموعه رمضاني، خوش��بختانه به روز است و اتفاقاً 
س��ر وقت؛ در عين اينكه درام پردازي تا به الان، درام پردازي 
بدكي هم ندارد و راسته كارش را درد اقتصادي گذاشته است. 

توليدات و اقتصاد داخل هم كه چاشني مجموعه »برادر« است 
و مانور نس��بتاً خوبي هم داده كه متأس��فانه داستانش كمي 
قديمي است همان قصه حاجي بازاري ها و گيرافتادن هاي دور 
و بري اش. جواد افشار گويي به هيچكس اعتماد ندارد جز يك 
سري از بازيگران كار قبلش يعني همان مجموعه »كيميا« كه 
خيلي از پخشش روي آنتن نيز نگذش��ته. رگه اصلي داستان 
همين مجموعه تازه اش را همان قبلي ها پيش مي برند و باز هم 
چه خوب كه وزنه سنگيني مثل حسين ياري دارد كه براي هر 

فيلم و اثري به تنهايي كفايت مي كند.
بقيه كاراكترهايش ابهت تازه اي ندارند و انگار جايشان را فقط 
در اين مجموعه عوض كرده اند و برخي شان هم كه بازي شان 
بدتر از گذشته است، مثل گلاره عباسي كه حس در بازي اش 
در »برادر« نا ندارد؛ مي خواهد چيز تازه اي رو كند، اما دوباره 
به جلد بازي هاي س��ابقش مي رود. پوريا پورسرخ و بقيه نيز 

همينطور هستند.
حرف بر سر تكرار مكررات اينهاست و دورهم جمع شدنشان به 
فاصله چندماهه در دو سريال روي آنتن تلويزيوني كه مخاطب 
ميليوني دارد. به اعتراض برخي بازيگران و كم كاري شان نيز 
كاري نداريم؛ چرا كه شايد توان بازيگري ندارند، ولي هستند در 
بين اين همه ملت بازيگر، آنهايي كه بتوانند جاي كاراكترهاي 
جواد افشار، كارگردان »برادر« را بگيرند و بهتر نيز ايفاي نقش 
كنند. كمي جذابيت در آدم هاي اين جور قصه ها، ريخت ماجرا 

را نيز از يكنواختي درمي آورد.
فعلاً كه همه چيزشان شبيه شده حتي در لحن و تيپيكال بودن 
بازيگران اين دو سريال چندان نمي شود تغييري پيدا كرد. هنر 
بازيگري اينجاست كه حسن پورشيرازي يا حسين ياري را از 
بقيه جدا مي كند. در كل اينكه »برادر« حتي اگر داس��تانش 
متفاوت باشد و امروزي ولي ظاهر خوبي ندارد و چه بسا انگاري 
تكراري اند و همين، مجموعه را نيز از پا مي اندازد. بالاخره قصه 

جديد، آدم جديد مي خواهد.

تيكه پراني و نوشتن بيانيه گزارشگران ورزشي عليه يكديگر

دوئل گزارشگران روي آنتن
   مياد نجفي

از س�ال ها پيش كه نس�ل امروز گزارش�گران 
مس�ابقات فوتب�ال در رس�انه مل�ي ب�ه روي 
كارآمدن�د، ه�ر از چندگاه�ي اخب�اري مبني 
ب�ر بح�ث و جدل اي�ن گزارش�گران ب�ه گوش 
مي رس�يد، جواد خياباني، عادل فردوسي پور، 
م�زدك ميرزاي�ي، س�رهنگ عليف�ر و پيمان 
يوس�في از اصلي تري�ن افراد اين نس�ل بودند.

   اختافاتي كه از همان اوايل بود
در اين س��ال ها كم و بيش اختلاف��ات داخلي اين 
نس��ل از كارمندان سيما رس��انه اي مي شد، جواد 
خياباني مدعي بود كه خودش از فردوسي پور تست 
گزارش گرفته و فردوسي پور هم بدون پاسخي در 
اين زمينه در طول گزارش هاي مس��ابقات فوتبال 
با دادن اطلاعات جزئ��ي از بازيكنان به عرض اندام 
با منتقدان خود مي پرداخ��ت، از علائق بازيكنان 
تا زندگينامه آنه��ا و غذاي مورد علاقه ش��ان و كلًا 
اطلاعاتي كه بيشتر ش��بيه اخبار مجلات زرد بود 
تا اطلاعات فني، لازمه دانس��تن تمام اين مباحث 
تسلط متوس��ط به زبان انگليس��ي بود كه عادل، 
خود استاد آن بود. كيفيت خوب گزارشات عادل 
فردوسي پور و لحن متفاوتش به مرور باعث مطرح 
شدن و بعضاً پيش��ي گرفتنش از هم نسلي هاي 
خودش مي شد، س��هم بالاي عادل از گزارشات 
فوتبالي سيما، آن هم مسابقات تيم هاي مطرح 
و همچنين اجراي برنام��ه فوتبالي 90، كه براي 
سال ها در تلويزيون ادامه دار شد، همه اين موارد 
باعث نارضايتي همكاران رس��انه اي او شد، حال 
اين موضوع از روي حسادت حرفه اي باشد يا اين 
اعتراض، خروجي يك بي عدالتي رسانه اي و بحق 
بوده باشد. البته حواش��ي مربوط به اين نسل فقط 
منحصر به فردوسي پور نيس��ت، در اجراي برنامه 
»آقاي گزارشگر« در نوروز سال گذشته، رفتار بيش 
از حد س��ختگيرانه و بعضاً با غرور جواد خياباني با 

ش��ركت كنندگان جوان برنامه به گونه اي بود كه 
اعتراضات زيادي را در پي داشت، منتقدان معتقد 
بودند مو را از ماست بيرون كشيدن آقاي خياباني 
در برابر يك داوطلب گزارشگري جوان و بي تجربه 
با گاف و اشتباهات مش��هور و معمول خودشان در 

تناقض است و بيشتر يك بام و دو هواست.
   جوان بوشهري همه چيز را شروع كرد

ام��ا آقاي »عليف��ر« يكي از گزارش��گران نس��بتاً 
كم حاشيه رسانه ملي بود كه در اواخر سال گذشته 
با انتشار دابسمش هاي برخي جوانان از گزارشات 
ايش��ان در ش��بكه هاي مجازي بيش از پيش وارد 
اخبار ش��د. اين موض��وع و برخ��ورد مثبت آقاي 
عليفر با اين پديده و همچنين ش��ركت ايشان در 
برنامه »خندوانه« باعث رس��انه اي تر شدن هر چه 
بيشتر او ش��د تا در مورد آخر و حين گزارش بازي 
لهستان � ايرلند، عليرضا عليفر نام معمار استاديوم 
را »امير دولاب« معرفي كرد و پس از مدت كوتاهي 
مشخص شد جوان بوشهري به همين نام، به صفحه 
ويكي پدياي ورزشگاه مورد نظر رفته و نام معمارش 
را به اسم خود تغيير داده است. اينكه به گفته خود 
اين جوان، او از قبل از احتمال گزارش بازي توسط 
سرهنگ عليفر خبر داشته و اينكه هدفش از اين 
اقدام چه بوده و همچنين ضعف ويكي پديا در تزريق 
اطلاعات غلط توس��ط كاربران، همه موضوعاتي 
قابل تأمل است. اينكه گزارشگران ورزشي سيما از 
بستر فضاي مجازي كه منبع قابل اعتمادي نيست، 
جهت ارائه اطلاعات به مخاطبان استفاده مي كنند 
به خودي خود پديده دلچسبي نيست، اما بايد توجه 
داش��ت كه اين اتفاق منحصر به آقاي عليفر نبوده 
و اين اقدام احساسي جوان بوشهري بيشتر شبيه 
تلاشي براي ديده ش��دن بوده، هرچند بيانيه تند 
و شديداللحن بعدي عليرضا عليفر اين گمانه زني 
را تقويت مي كند كه اقدام امير دولاب تنها به دليل 
شهرت طلبي نبوده و ممكن اس��ت دست هايي از 

همكاران عليفر در پش��ت پرده باشد و اين موضوع 
دامي مجازي براي سرهنگ بوده است!

   فردوسي پور؛  متهم اصلي
بيانيه عليرضا عليفر و اعت��راض رضا جاوداني به 
انحصار استفاده از نام ش��بكه هاي مجازي براي 
برخ��ي  بي عدالتي در اي��ن زمينه و پ��س از آن 
انتشار بيانيه شديداللحن ديگري، اين بار توسط 
جوادخياباني ك��ه گفته بود: »حض��رات تخم دو 
زرده مي كنن��د كه رنگ زير پوش ف��لان مربي را 
مي گويند؟!«، به صورت غيرمستقيم ذهن ها را به 
سمت دوست و همكار ديرينه جواد خياباني، يعني 
عادل فردوسي پور مي كشاند، عادل هم در ابتداي 
گزارش بازي انگليس- ولز ب��ا تيكه اي مربوط به 
معمار ورزشگاه اين بازي و اينكه »اصلًا كاري هم 
نداريم معمار ورزشگاه چه كس��ي است!«، آتش 
دعواي گزارش��گران را بيش از قبل شعله ور كرد. 
آخرين واكنش هم مربوط به مازيار ناظمي است. او 

با متني در اينستاگرام خود از عليفر دفاع كرد.
   تيكه پراني مجريان شبكه 3و ورزش

البته اين بحث ه��ا فقط محدود به افراد نيس��ت و 
اخيراً هم تيكه پراني ه��اي دو ويژه برنامه مربوط به 
جام ملت هاي اروپا از شبكه س��وم و شبكه ورزش 
هم به بازي فوق اضافه ش��ده اند، اينكه انتقادات و 
تيكه پراني هاي گزارشگران سيما به يكديگر تا كجا 
ادامه مي يابد و اينكه در اين دعوا حق و ناحق وجود 
دارد يا خير، جاي بحث ديگري اس��ت، اما موضوع 
نگران كننده،  رس��انه اي ش��دن بحث ها و حواشي 
نازل اين جماعت حقوق بگير رسانه ملي در فضاي 
عمومي جامعه اس��ت؛ دعوايي ك��ه به صورت غير 
مستقيم به آنتن تلويزيون هم كشيده مي شود و بايد 
پرسيد اين بحث ها و گله گذاري هاي شخصي چه 
ارتباطي به مخاطب تلويزيون دارد و اصولاً چرا بايد 
آنتن  گرانبهاي رسانه ملي هزينه دعواهاي خاله زنكي 

رسانه اي شود.

محمد خزاعي     یادداشت مهمان

  تلویزیون

محمدصادق عابدینی
  گزارش یک


